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Voel jij je weleens machteloos als je ziet, hoort of leest wat er 
allemaal in de wereld gebeurt? Natuurrampen, hongersnoden, 
epidemieën, oorlogen, de gewelddadige manier waarop chris-
tenen om hun geloof worden vervolgd… Ben je weleens bang 
dat jouw vrijheid zal worden ingeperkt? Of dat een (kern)
oorlog onze wereld op z’n kop zal zetten? Dan raad ik je het 
boek dat je nu in handen hebt absoluut aan.

Ik was onlangs in Nigeria. De nood die ik daar zag, raakte me 
diep. Duizenden Nigeriaanse christenen zijn door Fulani-
herders verdreven van hun land en leven onder vreselijke 
omstandigheden in zelfgebouwde hutjes van plastic. Mense-
lijkerwijs gesproken is hun situatie uitzichtloos, want de 
overheid doet weinig tot niets om dit onrecht aan te pakken. 
Wil jij – nu je dit leest – alsjeblieft een moment de tijd nemen 
om voor hen te bidden?
Onze veldmedewerkers bieden een luisterend oor én 
noodhulp aan deze vluchtelingen, maar ze zetten zich ook in 
om Nigeriaanse christenen te helpen geestelijk strijdvaardig 
te worden. Want de duivel maakt grif gebruik van de angst en 
weerloosheid van christenen, en van de verdeeldheid binnen 
de kerk. Dit houdt ons als christenen in het vrije Westen een 
spiegel voor.
Dat ik de kans heb gekregen om onze broers en zussen in 
Nigeria te bezoeken, vind ik een bijzonder voorrecht. Maar 
ik weet ook dat ik vervolgens de verantwoordelijkheid draag 
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om iets te doen met wat ik daar heb gezien en gehoord. Hoewel 
jij misschien niet in de gelegenheid bent om op reis te gaan, 
krijg ook jij op allerlei manieren mee wat er zoal in de wereld 
gebeurt. Wat doet dit met jou? En wat doe je vervolgens?

In een talkshow op tv jaren geleden, vroeg de presentator of 
Anne van der Bijl wilde reageren op videobeelden van een door 
een olietanker veroorzaakte ecologische ramp en beelden van 
hongerlijdende kinderen in een Afrikaans land. ‘Ik kan er niet 
tegen,’ reageerde Anne zichtbaar geëmotioneerd. Maar niet 
veel later zei hij op strijdbare toon: ‘God roept ons om er wat 
aan te doen!’
Maar hoe dan? Gebed is volgens Anne altijd de eerste stap: 
‘Voorbede doen is samenwerken met God. Door te bidden 
hebben we deel aan het koningschap van Jezus. Wij hebben 
invloed op de gebeurtenissen in de wereld. Zelfs op zaken 
die ver boven ons verstand gaan. Wij hebben als christenen 
zelfs meer invloed dan de leiders van de zogenaamde ‘super-
machten’. In feite zijn er geen supermachten in de wereld. 
Jezus zegt: Mij is alle macht gegeven in de hemel en op de aarde 
(Matteüs 28:18).’
Strijdvaardig is een echt ‘Anne-boek’ waarin het thema geeste-
lijke strijd centraal staat. Ik ben dankbaar dat we dankzij de 
inspanningen van Al Janssen de waardevolle lessen van Anne 
van der Bijl postuum kunnen doorgeven. Tijdens het lezen van 
dit boek werd ik opnieuw uitgedaagd door Annes radicaliteit 
en toewijding aan God.

In het Corrie ten Boom-huis in Haarlem ligt een prent tentoon-
gesteld van een gedichtje uit de beginperiode van de Tweede 
Wereldoorlog. Omlijst door een tekening van een vliegtuig dat 
bommen laat vallen en daaronder het knallende afweergeschut, 
staan de krachtige woorden:

Voorwoord



’t Zijn gevouwen handen.
Dus geen kracht van staal.
Dat is onze weermacht.
God is Generaal.

God is Generaal. Hij rust je toe en maakt jou strijdvaardig, 
mits je bereid bent om door Hem te worden ingezet in de 
strijd, net als Mozes, Gideon, David, Elia en Jona. Ik bid dat 
de overdenkingen in dit boek je zullen aanmoedigen om met 
God te praten over wat jij concreet kunt doen, over de opdracht 
die Hij – onze Generaal – aan jou persoonlijk wil geven.

Maarten Dees
directeur Open Doors Nederland

Strijdvaardig
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David: Een piepjonge strijder
We kennen het verhaal. We hebben het gehoord op de 
zondagsschool en we hebben er vrolijk gekleurde prenten-
boeken over gelezen. De geschiedenis van David is inspirerend 
voor een elftal dat ergens onderaan in de competitie bungelt 
en het moet opnemen tegen een ongeslagen tegenstander. 
Het is een hart onder de riem voor startende ondernemers die 
moeten concurreren met een miljoenenbedrijf.
Waarom zouden we ons opnieuw verdiepen in een verhaal dat 
zo bekend is als dat van David en Goliat? Omdat dit verhaal, 
als we de moeite nemen om goed te kijken, enorm relevant 
is. Het heeft volop raakvlakken met de angst en de geestelijke 
strijd waar wij vandaag de dag mee te maken hebben.
Het is interessant dat de twee legers – dat van Israël en dat 
van de Filistijnen – opgesteld staan voor de strijd, maar dat 
niemand zijn zwaard trekt. Er wordt niet één speer geworpen. 
Er vallen geen doden. Er wordt alleen een hoop gevloekt en 
gescholden! Klinkt als een belangrijke voetbalwedstrijd. Of 
een televisieverslag van de verkiezingen.
Je ziet het haast voor je. Aan de ene kant staat een reus, 
een doorgewinterde krijger met armen en benen als 
boomstammen. Niemand heeft hem ooit verslagen en hij 
waant zich onaantastbaar. Hij is overmoedig en stelt de 
Israëlieten voor deze uitdaging: ‘Stuur mij jullie beste man, 
dan vechten wij het uit. De verliezer dient de winnaar. Het is 
helemaal niet nodig dat jullie allemaal in de strijd omkomen. 
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Is het niet beter als er één man sterft in plaats van iedereen?’
Klinkt redelijk, vind je ook niet?
En laat me je dan nu voorstellen aan onze andere kandidaat. 
Nee, niet David. Ik bedoel koning Saul, de langste man in heel 
Israël. Een geoefende soldaat, die ook nog nooit door iemand 
verslagen is. Saul versus Goliat. Dat is de wedstrijd waar 
iedereen op rekende. Sauls hele leven was een voorbereiding 
op dit bepalende moment.
Maar waar is Saul? Hij heeft zich verstopt in zijn tent. Hij is bang. 
Hij is niet van plan om tegen de reus te vechten. (David ook 
niet, trouwens. De enige reden dat hij op het toneel verscheen 
is dat zijn vader Isaï hem om een boodschap gestuurd had.) 
Saul wist dat hij niet kon winnen. Hij bad ongetwijfeld dat er 
iemand zou komen die hem zou redden – zolang hij zelf maar 
niet hoefde te gaan. Hij beloofde de persoon die de reus zou 
doden een cheque ter waarde van de helft van zijn vermogen 
en bovendien zou deze held met zijn mooiste dochter mogen 
trouwen. Wat kon hij nog meer doen om het interessant te 
maken? Vooruit – een levenslange vrijstelling van de belasting 
voor de hele familie van de winnaar. Dat waren toch genoeg 
lokkertjes om een kampioen op de been te brengen?
Er kwam echter niemand naar voren. Veertig dagen lang niet. 
Tot een tienerjongen zijn opwachting maakte.
Dus dat is de situatie. Je weet hoe het eindigt. Dit verhaal is al 
zo vaak verteld dat er geen verrassingen meer over zijn. Toch 
zouden we verrast moeten zijn, verbijsterd zelfs, over wat er 
daar op het slagveld gebeurde. Misschien kan David laten zien 
hoe wij de reuzen waar wij mee te maken hebben tegemoet 
moeten treden, en zelfs hoe we ze kunnen verslaan. Laat dit 
eens tot je doordringen: David zag wat alle anderen ook zagen. 
David hoorde wat iedereen hoorde; maar David dacht wat 
niemand dacht. En als gevolg daarvan zei David wat niemand 
anders zei en deed hij wat niemand anders deed.

Leer van de strijders die je voorgingen



Wat doe jij? Krimp je in elkaar van angst, zoals Saul? Of stap 
je naar voren en vertrouw je op God, zoals de herdersjongen? 
Lees voordat je aan de overdenkingen begint eerst het hele 
verhaal, in 1 Samuel 17.

Elia: Een radicale strijder
Dit kon alleen maar uitdraaien op een enorme flop. In Las 
Vegas zou niemand geld inzetten op deze ‘weddenschap’. 
Vierhonderdvijftig profeten van Baäl aan de ene kant. Eén 
enkele, roekeloze profeet van God aan de andere.
Hoe kwam Elia erbij om iets als dit te doen? Het was een 
wedstrijd die hij zelfs in zijn stoutste dromen niet bedacht 
zou hebben – tenzij hij goddelijke inspiratie ontvangen had.
Je herinnert je ongetwijfeld de grote lijnen van dit verhaal. Elia 
had zelf gevraagd om deze krachtmeting tussen de heidense 
god Baäl en de heilige God van Israël, die moest plaatsvinden 
op de berg Karmel. Je kent de dramatische uitkomst. Maar 
misschien denk je dat dit verhaal niet relevant is voor ons, in 
de wereld waarin wij leven. In werkelijkheid heeft dit verhaal 
ons juist ongelooflijk veel te zeggen.
Denk bijvoorbeeld eens aan de verwoestende gevolgen van 
klimaatverandering. Elia kondigde Gods oordeel aan: het zal 
niet meer regenen. Wie is de baas over de regen? Elia daagde 
het volk Israël uit: stellen jullie je vertrouwen op Jahweh – op 
God – of op een plaatselijke afgod?
Zijn woorden zouden ons aan het denken moeten zetten 
wanneer we zien dat de temperatuur op aarde stijgt, wat 
weer leidt tot steeds hevigere stormen en enorme bosbranden 
in verschillende delen van de wereld. Waar kunnen we de 
wijsheid vinden die nodig is om dit probleem op te lossen?
En een nog belangrijkere vraag: hoe kunnen we het evangelie 
verkondigen in een cultuur die daar niets van wil weten, 
aan mensen die er een keur aan radicale denkbeelden op 
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nahouden, en dat zonder dat we daarbij aanstoot geven? 
Het korte antwoord: dat kunnen we niet. We leven in een 
ingewikkelde tijd, en het is essentieel dat christenen opstaan 
en de uitdaging aangaan. We hebben allemaal een flinke portie 
van Elia’s radicaliteit nodig in ons leven. Zijn verhaal is zeer 
relevant in de wereld waarin wij leven.
We gaan ons verdiepen in de manier waarop deze sterke 
geestelijke held zijn strijd streed – en ondanks een gigantische 
overmacht overwon. Om ten volle van het onderwijs over Elia 
te kunnen profiteren, raad ik je aan eerst 1 Koningen 17-19 
te lezen.

Jona: Een opstandige strijder
Jona had een probleem. Gods opdracht gehoorzamen was 
onmogelijk zonder zijn eigen geweten geweld aan te doen.
Om Jona’s worsteling te begrijpen, helpt het misschien om 
zijn missie in een hedendaagse context te plaatsen: ‘Jona, sta 
op en ga naar Mosul. Ga naar IS en predik tegen hen, want hun 
kwaad is opgestegen voor Mijn aangezicht.’
God gaf Jona opdracht om naar Nineve te gaan, een stad die 
gevestigd was in het hedendaagse Irak, op de plek waar nu de 
buitenwijken van Mosul zijn. De Assyriërs die in die grote 
stad woonden, waren de meest gevreesde terroristen van 
die tijd. Ze haatten Israël. Ze vielen regelmatig binnen in het 
noorden van Israël om daar op plundertocht te gaan. Als je het 
zo bekijkt, voel je misschien wel enige sympathie voor Jona. 
Het zou zomaar kunnen dat jij en ik ook voor die opdracht 
gevlucht zouden zijn.
Tijdens het bestuderen van dit korte boek, zullen we zien hoe 
relevant Jona’s verhaal is voor onze geestelijke strijd. Net als bij 
Jona heeft God ook een roeping voor ons leven. Luisteren we 
daarnaar? En zijn we bereid om gehoorzaam te zijn en te gáán 
– waar Hij ons ook naartoe stuurt? Of rennen we de andere 
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kant op en besteden we ons zuurverdiende geld aan een cruise 
over de Middellandse Zee?
Wij houden van snelle oplossingen. En als God dan toch 
een missie voor ons heeft, geven we de voorkeur aan korte-
termijn projecten in plaats van levenslange toewijding. Of 
nog beter: we voeren onze missie uit vanaf een veilige afstand. 
We gebruiken social media om precisiebommen te creëren 
die in staat zijn elk doelwit te raken – behalve het hart en het 
denken van onze medemensen. En dat terwijl het nou net 
harten en gedachten zijn die we moeten bereiken om enige 
kans te hebben om de geestelijke oorlog te winnen.
Neem even tijd om de vier korte hoofdstukken van het boek 
Jona te lezen. De twaalf overdenkingen die op deze geschie-
denis gebaseerd zijn, zitten vol uitdagende vragen die ons 
dwingen om moeilijke keuzes te maken... De gevolgen van 
onze keuzes kunnen invloed hebben op de toekomst van onze 
wereld.

Mozes: Een strijder met pensioen
De toekomst van Israël rustte op de schouders van één oude 
man, die zijn werkzame leven al achter de rug had. Of in elk 
geval dacht hij dat.
De omstandigheden waaronder Gods volk leefde, waren 
ronduit afschuwelijk. Onrecht vierde hoogtij. Dwangarbeid 
was normaal, net als levensgevaarlijke werkomstandigheden, 
politiegeweld en etnische zuiveringen. De Israëlieten waren er 
absoluut wanhopig aan toe. Elke vorm van protest werd met 
geweld onderdrukt. De mensen hadden wanhopige behoefte 
aan een held, aan iemand die kon opstaan tegen het wrede 
systeem dat de geest van de Israëlieten al honderden jaren 
verbrijzelde.
De man die God voor deze missie uitkoos was tachtig jaar oud. 
Hij was klaar voor een rustig leventje, omringd door kinderen 
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en kleinkinderen. Ooit had hij een vooraanstaande positie 
bekleed, maar dat was een eeuwigheid geleden.
Zonder Mozes zou het volk Israël niet bestaan hebben. Zijn 
geloof, zijn vastberadenheid, zijn moed en vooral zijn gebeden 
maakten alle verschil. Terwijl hij Gods opdracht vervulde, 
leerde hij de Heer beter kennen dan elk ander personage in 
het Oude Testament.
De vastbeslotenheid van Mozes is ontzagwekkend. Hij voelde 
zich zo gedrongen om voor de Israëlieten te bidden en te 
pleiten dat hij veertig dagen vastte, niet één keer maar twee 
keer, en ook nog eens heel kort op elkaar. Het kostte hem bijna 
zijn leven, maar dat interesseerde hem niet. Hij was bereid om 
elke prijs te betalen voor de redding van zijn volk.
Daarom stelt de schrijver van de Hebreeënbrief ook dat Mozes 
liever leed omwille van Christus dan dat hij aanspraak maakte 
op de schatten van Egypte (zie Hebreeën 11:26). Mozes kende 
Christus niet, maar zijn houding was dezelfde als die van onze 
Verlosser. Jezus zei zelfs tegen de Joodse religieuze leiders dat 
Mozes over Hem geschreven had. ‘Mozes, op wie u uw hoop 
hebt gevestigd, klaagt u aan. Als u Mozes zou geloven, zou 
u ook Mij geloven, hij heeft immers over Mij geschreven’ 
(Johannes 5:45-46). Als Jezus Mozes als leermeester aanvoert, 
doen wij er goed aan om zijn leven te bestuderen.
De overdenkingen over Mozes zijn gebaseerd op een aantal 
hoofdstukken uit het Bijbelboek Exodus. Het is raadzaam om 
Exodus 1-2 te lezen voordat je aan deel één begint. In deel twee 
komen Exodus 5-7, 14 en 32-34 aan de orde.
Misschien denk je dat jij het voorbeeld van Mozes onmogelijk 
kunt evenaren. Wees daar niet al te zeker van. God vindt het 
heerlijk om mensen in onmogelijke situaties te plaatsen, 
ongeacht hun leeftijd of hun omstandigheden. Hoe meer er 
op het spel staat, hoe meer we Zijn betrokkenheid ervaren en 
hoe meer we ontdekken wie Hij werkelijk is.

Leer van de strijders die je voorgingen
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Je kunt je op zijn minst ontwikkelen tot gebedsstrijder. Bidden 
is misschien wel het belangrijkste werk dat je in je hele leven 
zult doen. Mozes laat je zien waarom, en hoe je dat moet 
aanpakken.

Gideon: Strijder tegen wil en dank
Er is geen standaardmal waar elke volgeling van God in geperst 
wordt. Zeker, God gebruikt vergelijkbare geestelijke principes 
om ons te trainen en te onderwijzen, maar elke persoon en elke 
opdracht is uniek. Misschien strijd je tegen het afbrokkelen 
van normen en waarden, of tegen sociaal onrecht – zoals Elia 
en Mozes. Maar het is ook mogelijk dat je een onzichtbare of 
ondersteunende rol hebt. Sommige van Gods belangrijkste en 
meest effectieve strijders zijn mensen die voorbede doen. God 
nodigt ons uit om invloed uit te oefenen op onze omgeving, 
ons land en de hele wereld. Als wij op onze knieën gaan, kan 
dat letterlijk de loop van de geschiedenis veranderen.
Toch komt er voor iedereen een moment waarop je geroepen 
wordt om op te staan en in actie te komen. Te veel christenen 
zeggen dat ‘God hen niet geroepen heeft’. Eerlijk gezegd denk 
ik dat ze dan nooit goed geluisterd hebben. Effectieve gebeds-
strijders pleiten niet slechts voor mensen, maar ze luisteren 
naar het hart van God. Waarschijnlijk komt er een dag waarop 
God je uitnodigt om zelf het antwoord op een of meer van 
je gebeden te zijn. Dus ga niet aan deze belangrijke waarheid 
voorbij: iedereen kan een strijder in Gods leger zijn.
Wie, ik?
Ja, jij!
Hoe ik dat weet? Doordat de laatste krijger die ons zal onder-
wijzen de minste was van allemaal – en dat wist hij zelf ook. 
Toen Gideon door God geroepen werd om Israël te bevrijden, 
merkte hij terecht op dat zijn familie de zwakste was van de 
stam Manasse en dat hijzelf de jongste was van zijn familie. Hij 
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was een nul. Hij had geen aanzien in zijn eigen gemeenschap, 
laat staan in het land. Alleen God zag zijn potentieel.
Dus maak kennis met Gideon, een heel gewoon iemand die 
door God tot een onmogelijke taak geroepen werd. Zijn verhaal 
is te vinden in Rechters 6-8. De strijd die in deze hoofdstukken 
beschreven staat, is alweer tot mislukken gedoemd. Gideons 
speciale eenheid bestond niet uit doorgewinterde mariniers 
of groene baretten. Zijn groepje strijders zou het gigantische 
leger van Midjan nooit kunnen overwinnen zonder boven-
natuurlijke hulp.

Leer van de strijders die je voorgingen
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In mijn kantoor hangt een ansichtkaart met de tekst: ‘Goeie-
morgen, God. Wat bent U vandaag van plan? Ik wil er graag aan 
meewerken. Mag dat? Dank U. Amen.’ Dat kinderlijke gebed 
verwoordt het verlangen van mijn hart.
Een gevaarlijke misstap die veel christenen begaan, is dat we 
liever ten strijde trekken voor God – voor Hem uit – dan dat 
we op Hem wachten en Zijn Geest gelegenheid geven om ons 
te laten zien wat we moeten doen.
We hebben te maken met een vijand die het Lichaam van 
Christus wil verwoesten. De aarde is de enige plek waar de 
duivel zijn zin kan krijgen. Niet in de hemel – daar is hij uitge-
gooid. Ons gebedsleven vormt de eerste stap in het ontman-
telen van de vijandelijke machten die Gods koninkrijk omver 
willen werpen.
Of je het beseft of niet – en of je het nu wilt of niet – we 
zijn allemaal ofwel onderworpen aan de macht van satan, 
ofwel gegrepen door de liefde van God. Als jij Gods liefde 
hebt ontvangen, ben je vervuld van kracht, geloof en van 
bewogenheid met degenen die de strijd veroorzaken: de 
mensen die zich verzetten tegen het evangelie van Jezus 
Christus. De strijd moet beginnen met gebed. Bid voor de 
mensen die je afwijzen of vervolgen. Dat is wat Jezus ons 
opdraagt (zie Matteüs 5:44).
Waarom vragen zoveel christenen zich af wat Gods wil is voor 
hun leven? Misschien komt dat doordat we niet de tijd nemen 
om echt naar Zijn instructies te luisteren. Er is zoveel herrie in 
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de wereld waarin wij leven en er zijn zoveel eisen, controverses 
en conflicten die om onze aandacht vechten. We zien een nood 
en denken dat we onmiddellijk in actie moeten komen.
Maar niet elke nood is een roeping. Als we proberen om op te 
veel fronten tegelijk te strijden, of op de verkeerde fronten, 
zullen we waarschijnlijk niet één overwinning behalen en 
uiteindelijk uitgeput en opgebrand raken – en bovendien 
banger en bezorgder zijn dan ooit.
De eerste stap in afrekenen met angst is het ontwikkelen van 
Gods perspectief op dingen. Om dat te kunnen doen, moet je 
ruimte vrijmaken, zodat je Hem kunt horen spreken. In het 
verborgene, in gebed tot de Vader zetten we de eerste stappen 
in de richting van een overwinning. Dat was een les die onze vijf 
strijders uit het Oude Testament leerden. Laten we tijd nemen 
om ons te verdiepen in de manier waarop deze Godsmannen 
het Woord van God hoorden. En verwacht dat God tijdens dat 
proces ook tot jou zal spreken.
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Uit de gelederen van de Filistijnen trad een kampvechter naar 
voren, een zekere Goliat uit Gat.
1 Samuel 17:4

Moet je hem zien! Deze Filistijnse krijger...
•  is bijna drie meter lang
•  draagt een pantser dat vijfenvijftig kilo weegt
•   zwaait met een zes centimeter dikke speer, met een punt van 

ruim zes kilo
•  heeft een bronzen kromzwaard over zijn schouder hangen

Goliat ziet er afschrikwekkend uit. Dat is wel vaker zo bij reuzen. 
Ze willen dat je je ogen en je oren gelooft. Ze willen dat je beseft 
dat je voor een onmogelijke taak staat. Waarom zou je vechten 
als je al weet dat je niet kunt winnen? Maar als je alleen maar 
op je fysieke zintuigen vertrouwt, zie je niet het hele plaatje.
De apostel Paulus begreep wie de werkelijke vijand is en hij 
leerde ons dat we niet moeten vechten tegen de reuzen die we 
zien, maar tegen die ene reus die we niet zien (zie 2 Korintiërs 
10:3-5). Onze ware vijand is de misleider, de aanstichter van elke 
spitsvondigheid en elke verschansing die wordt opgetrokken 
tegen de kennis van God.
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Nu zul je vast zeggen dat Goliat een reus van vlees en bloed was 
en dat hij een wezenlijke bedreiging vormde voor Israël. Dat is 
ook zo. Christenen die in onze tijd vervolgd worden, voelen 
echte pijn. Ze hebben te maken met echte vooroordelen en 
echte afwijzing. Echte vlammen leggen hun kerken en huizen 
in de as. Ze worden opgesloten in echte gevangenissen, achter 
echte ijzeren tralies. Soms eindigt hun weg in een marteldood, 
en blijven er diepverdrietige echtgenoten, ouders of geestelijk 
leiders achter. Dat is een werkelijkheid die we niet kunnen 
negeren.
Maar als de echte vijand onzichtbaar is, wat is er dan werkelijk 
aan de hand in de Terebintenvallei? Zolang we Bijbelverhalen 
als afzonderlijke incidenten beschouwen, zullen we nooit 
inzicht krijgen in de werkelijke strijd. Alles wat in de Bijbel 
is opgenomen, is bedoeld om ons te onderwijzen over het 
karakter van God, de aard van geestelijke strijd en de weg van 
verlossing.
De ultieme geestelijke strijd begon al vroeg in Genesis, toen 
de slang (onze vijand, de duivel) Adam en Eva verleidde en 
zij van de verboden vruchten aten. De duivel zei tegen het 
allereerste echtpaar dat ze, als ze dat deden, kennis zouden 
hebben van goed en kwaad. Dat klonk enorm aantrekkelijk. 
Wat hij er niet bij vertelde, was dat ze niet in staat zouden 
zijn om het goede te doen, en niet in staat om het kwade te 
vermijden.
God sprak Zijn oordeel uit over de duivel: ‘Vijandschap sticht 
Ik tussen jou en de vrouw, tussen jouw nageslacht en het hare; 
dat verbrijzelt jou de kop, jij bijt het in de hiel’ (Genesis 3:15). 
Dat is de sleutel tot het begrijpen van alles wat er in de loop 
van het Oude Testament volgt. Het doel van de duivel is 
voorkomen dat die beloofde nazaat, de Verlosser, geboren zal 
worden. Als hem dat lukt, wint hij en kan hij over de planeet 
aarde blijven heersen.
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David • Een ongelooflijk intimiderende tegenstander

Luister naar wat David schreeuwt nadat hij de schimp-
scheuten van Goliat een poosje heeft aangehoord: ‘Wie 
is deze onbesneden Filistijn?’ (1 Samuel 17:26, HSV). In 
de vraag ligt het antwoord besloten. Goliat is een heiden. 
Hij heeft geen deel aan het koninkrijk van God. Hij is een 
instrument in handen van de duivel, die zich heeft voorge-
nomen om het menselijk ras te ondermijnen en de geboorte 
van de Messias onmogelijk te maken. Als Goliat deze veldslag 
wint, betekent dat het einde van Davids geslachtslijn en heeft 
satan Gods plan gedwarsboomd.
Misschien denk je dat het vandaag de dag een ander verhaal 
is. Jezus is gekomen. Hij heeft ons verlost. Hij heeft Zijn 
koninkrijk gevestigd. Toch is de opstand van de duivel 
nog niet voorbij. Hij blijft proberen om overal ter wereld 
de voortgang van Gods koninkrijk te hinderen. Hij doet er 
alles aan om de wederkomst van Jezus te voorkomen, het 
moment waarop onze Heer Zich Zijn rechtmatige eigendom 
zal toe-eigenen.
Ben jij je bewust van de geestelijke strijd? Het bewijs ervan 
is overal om je heen. Je hoeft maar naar het nieuws te kijken 
om het te zien.
De duivel heeft verloren, maar hij is niet dood. Hij blijft 
slachtoffers maken.
Maar laat dit tot je doordringen: een tiener die vervuld is 
van Gods Geest is machtiger dan een koning (Saul) die door 
God verlaten is. Droevig genoeg had Israël ervoor gekozen 
haar vertrouwen op de politiek te stellen, en was het volk 
hopeloos op drift geraakt. Toen de Israëlieten tegenover een 
supermacht stonden, hadden ze geen hoop op overwinning. 
Is de situatie vandaag de dag zoveel beter? Denk je ook niet dat 
te veel mensen hun hoop op politieke oplossingen stellen? 
We verwachten wonderen van nieuwe wetten, gerechtelijke 
uitspraken en charismatische leiders die steeds opnieuw 
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dezelfde simplistische beloften doen. En vervolgens zijn we 
teleurgesteld als het verwachte resultaat uitblijft.
Maak je geen zorgen. Er is een antwoord. De mensen die het 
probleem begrijpen kunnen een verschil maken. Als jij Gods 
wegen begrijpt, kun jij Gods werktuig zijn en de kansen keren.

Om over na te denken: 
Welke bewijzen van satans rebellie zie jij vandaag de dag? Hoe 
probeert hij de uitbreiding van Gods koninkrijk tegen te gaan?



31

Hij riep het leger van Israël toe: ‘... Hierbij daag ik het leger van 
Israël uit: stuur iemand hierheen voor een tweegevecht!’
1 Samuel 1:8-10

De Filistijn trad elke ochtend en elke avond naar voren, veertig 
dagen lang.
1 Samuel 17:16

De reus neemt niet de moeite om zijn superieure wapentuig 
te gebruiken. In plaats daarvan schreeuwt Goliat. Hij gebruikt 
woorden om Israël te intimideren. En dat werkt. Israël luistert 
naar de leugens, leugens die vermengd zijn met een klein beetje 
waarheid. Dat is een van de meest effectieve wapens van onze 
vijand.
Luister naar Goliats honende woorden: ‘Waarom zouden jullie 
optrekken en slag leveren?’ (vers 8). Dat is al de eerste leugen! 
Israël is helemaal niet opgetrokken tegen de Filistijnen. De 
Filistijnen waren Israël binnengedrongen. Ze hadden grond-
gebied in bezit genomen dat niet aan hen toebehoorde. Goliat 
komt met een voorstel terwijl de Filistijnen het probleem 
veroorzaakt hebben.
De Filistijnen houden zich bezig met psychologische oorlogs-
voering. Dag na dag, week na week herhaalt Goliat steeds 
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